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 معاون علمی، فناوری واقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور در آیین گشــایش نخســتین نمایشگاه 
فناوری ها و محصولات محرومیــت زدا )آبادیران( 
گفت: نمایشــگاه آبادیران بازاری چشمگیر برای 
دانش بنیان ها و رونق مناطق محروم را بدنبال خواهد 

داشت. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی در آئین گشایش نخستین نمایشگاه 
فناوری ها و محصولات محرومیت زدا )آبادیران( با بیان اینکه، 
شرکت های دانش بنیان در حوزه های مختلف از جمله آموزش 
و پرورش نیروی انســانی توانمند، غذا و کشاورزی، سلامت و 
صنعت، معدن و همه زنجیره های دیگر بازاری چشمگیر را در 
مناطق محروم شاهد خواهند بود، افزود: مناطق محروم نیز در 
برنامه آبادیران رونق خواهند یافت. وی هدف از برنامه ملی آباد 
ایران را هم راستایی، هم افزایی و همراهی جمعی نهادهای دولتی 
و غیردولتی فعال در مناطق محروم با همراهی دانش بنیان ها و 
فناوران برای رونق هرجه بیشتر مناطق دورافتاده و محروم کشور 
اعلام کرد.دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه ذات همراهی و 
همراه شــدن قطعاً هم افزایی ایجاد می کند، گفت: این مهم در 

حفظ منابع کشور مؤثر است و ظرفیت ها را ضریب خواهد داد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با اشــاره به وجود انواع و 
اقســام منابع بکر در نقاط محروم و کمتر برخوردار کشور تاکید 
کرد: در حال حاضر این مناطق که از نیروی انسانی مستعد نیز 
برخوردارند، تنها نیازمند توجه هستند.دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: 
مناطق محروم معنی ندارد؛ چراکه این مناطق نه در ظرفیت های 
سرزمینی محرومند و نه در ظرفیت های انسانی. بلکه این مناطق 
دارای ظرفیت سرزمینی شناخته نشده و سرشار از نیروهای انسانی 
جوان و مستعد هستند.وی همچنین با اشاره به اینکه حوزه علم 
و فناوری استانداردسازی اشتغال و به صرفه سازی اشتغال زایی 
کوچک را به دنبال دارد، یادآور شــد: این ثمره بیش از ۲۰ سال 

تاکید مقام معظم رهبری در همه دولت ها بوده است.
دهقانی فیروزآبادی با اشاره به حضور و مشاهدات میدانی خود 
در محلات کم برخوردار تهران گفت: جوانان و نوجوانانی در این 
مناطق هستند که به علت دسترسی نداشتن به آموزش های لازم 
توانمندی های آنها کشف نشده است. وی با بیان اینکه حوزه علم 
و فناوری دارای دو عملکرد خاص استانداردسازی اشتغال و تولید 
و به صرفه سازی اشتغال های کوچک است، ابراز امیدواری کرد 

که در قالب نمایشگاه آبادیران شاهد ایجاد هرچه بیشتر اشتغال و 
پیشرفت بر پایه عدالت در مناطق کم برخوردار باشیم.

بر اساس این گزارش، نخستین نمایشگاه فناوری ها و محصولات 
محرومیت زدا )آبادیران( با هدف کمک دانش بنیان ها و فناوران در 
رفع محرومیت زدایی هرچه بیشتر مناطق محروم کشور، معرفی 
ظرفیت های شــرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور، پاسخ به 
چالش ها و ایجاد اشتغال پایدار و همچنین توسعه بازار و تسهیل 
خرید کالا و خدمات این شرکت ها برای محرومیت زدایی صبح 

امروز سه شنبه در محل مصلی امام خمینی )ره( گشایش یافت.
این نمایشگاه به عنوان پلی میان فناوری و محرومیت زدایی از 
امروز سه شنبه ۲۳ خردادماه تا پنج شنبه ۲۵ خرداد ماه با حضور 
۳۰۰ شرکت دانش بنیان و فناور و باهمکاری و مشارکت ۲۸ نهاد 
کشور از جمله بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در پنج بخش »مسکن 
و زیرســاخت های توسعه شهری و روســتایی«، »کشاورزی، 
دامپروری و شــیلات«، »سلامت، بهداشــت و توانبخشی«، 
»ماشین آلات کوچک مقیاس« و »فناوری های نرم و آموزشی« 

برپا شده است. 

بازاری چشمگیر برای دانش بنیان ها و رونق مناطق محروم با آبادیران

 نحوه استفاده مایکروسافت از بینگ چت 
 Google Chrome برای دور کردن کاربران از

اخیرا فاش شده اســت که مایکروسافت سعی داشته با استفاده از هوش 
مصنوعی، کاربران Google Chrome را برای خود جذب کند. 

چند سالی است که مایکروسافت و گوگل با یکدیگر درگیری مداوم داشته اند؛ زیرا آن ها به 
شــدت سعی در حفظ یا جذب کاربران دارند و هر از چند گاهی تاکتیک های جدیدی را برای 
جذب کاربران به پلتفرم های خود امتحان می کنند که در مورد دوم، شناســایی شده است که 

مایکروسافت در حال آلوده کردن پاسخ Bing Chat برای جذب کاربران به Edge است.
 Verge کشف کرده است که ویژگی جدید هوش مصنوعی بینگ هنگام جست و جوی 
Google Chrome نتایج جســت و جوی مرتبطی را ارائه نمی دهد و در عوض، ویجت 
هوش مصنوعی تنها ویژگی های Bing را نشــان می دهــد؛ زیرا این ویژگی در حال حاضر 
در کروم کار نمی کند.صفحه وب به جای نمایش نتایج جست و جوی مرتبط، یک تبلیغ تمام 
صفحــه برای Bing و Edge نمایش داده اســت و لینک ها و اطلاعات مورد نیاز کاربر از 
دید پنهان می مانند. مایکروسافت در این مورد تنها به هوش مصنوعی متکی نبوده است؛ زیرا 
پاسخ های تولید شده یکسان نبودند. این آزمایش همیشه متن یکسانی را تولید کرده که نشان 
دهنده یک شبیه سازی است.مایکروسافت در پاسخ به سوالی در مورد علت این رفتار، بلافاصله 
آن را خاتمه داده و فاش کرد که این یک آزمایش است. مایکروسافت در بیانیه ای اعلام کرد که 
چنین آزمایش هایی اغلب »کوتاه« هستند و این اولین بار نیست که مایکروسافت تلاش می کند 

کاربرانی را که به دنبال ویژگی های جست و جو با کمک هوش مصنوعی هستند، جذب کند.
 URL تبلیغی را برای قرار گرفتن در کنار Edge در اوایل سال جاری، مرورگر مایکروسافت
Google Bard در نوار جست و جو نشان داد. این تبلیغ ناپدید می شد، اما نماد Bing در 
جای خود باقی می ماند که ربات چت Bing را در نمای بخش بندی شده Edge باز می کند.

وعده ۵ میلیون دلاری ماسک به کاربران توئیتر 
مالک توئیتر به کاربران خود وعده داد به ســازندگان محتوای تأیید شده 

تبلیغاتی تا سقف ۵ میلیون دلار پرداخت خواهد کرد. 
ایلان ماسک، مالک توئیتر اعلام کرد که این پلتفرم به زودی پرداخت به سازندگان محتوای 
تایید شده برای تبلیغات در پست هایشان را آغاز خواهد کرد و اولین پرداخت آن تا سقف ۵ میلیون 
دلار خواهد بود.این میلیاردر معروف که اکتبر گذشته توئیتر را خریداری کرد، در توئیتی اضافه 
کرد: همه توجه داشته باشند، سازنده محتوا باید تایید شود و تبلیغات نمایش داده شده فقط برای 
کاربران تایید شده خواهد بود.از زمان تصاحب توئیتر توسط مدیرعامل تسلا، این پلتفرم برای 
حفظ تبلیغ کنندگانی که پس از اخراج هزاران کارمند این شرکت نگران قرار دادن تبلیغات خود 
بودند، با مشکل مواجه شده است.این اقدام در حالی انجام می شود که لیندا یاکارینو، مدیر عامل 
جدید توئیتر، کهنه کار تبلیغاتی از شرکت NBCUniversal، در حال تصدی پستی در یکی 

از محبوب ترین پلتفرم های رسانه های اجتماعی است.

 عصبانیت هند از اظهارات موسس توییتر 
درباره سانسور 

جک دورسی در اظهاراتی گفت: هند، نیجریه و ترکیه توییتر را به تعطیلی 
تهدید کرده بودند مگر این که به دستورات این کشورها برای محدود کردن 

بعضی از حسابهای کاربری عمل کند. 
جک دورســی، یکی از موسسان و مدیرعامل سابق توییتر است که در سال ۲۰۲۱ از سمت 
مدیرعاملی این شرکت شــبکه اجتماعی کناره گیری کرد. وی در مصاحبه با برنامه خبری 
»بریکینگ پوینت« یوتیوب گفت: به عنوان مثال، هند کشوری است که درخواست های زیادی 

از ما پیرامون اعتراض کشاوران و خبرنگاران خاصی که منتقد دولت بودند، داشت.
دولت هند پیش از این منکر سانسور آنلاین شده و اعلام کرده بود که تنها هدفش، محدود 

کردن انتشار اطلاعات غلطی است که مخل آرامش و امنیت هستند.
دورسی همچنین به فشار مشابه دولت های ترکیه و نیجریه اشاره کرد که طی سال های اخیر، 
در مقاطع مختلف،  دسترسی به توییتر را محدود کرده بودند تا این که سرانجام، محدودیت های 
مذکور را برطرف کرده بودند. موسس توییتر گفت: ترکیه خیلی شبیه هند است و ما درخواست های 
زیادی از سوی ترکیه داشتیم. ما در دادگاه های ترکیه مبارزه کرده و اغلب برنده شدیم اما آنها 
مدام ما را تهدید به تعطیلی می کردند. دورسی افزود: وضعیت در نیجریه به شکلی بود که توییتر 
حتی نتوانســت کارمندی در این کشور داشته باشد.دولت نارندرا مودی، نخست وزیر هند، در 
واکنش به این اظهارات، صحبتهای دورسی را دروغ آشکار خواند. راجیو چاندراسخار، معاون وزیر 
فناوری اطلاعات هند، در پستی در توییتر، با انتقاد از اظهارات دورسی، گفت: هیچ کس به زندان 
 نرفت و توییتر هم تعطیل نشد. رژیم توییتر دورسی، با پذیرفتن حاکمیت قانون هند، مشکل

 داشت.
اظهارات مدیرعامل سابق توییتر، توجه گسترده ای را جلب کرد زیرا برای شرکت های جهانی 
که در هند فعالیت دارند، انتقاد علنی از دولت این کشور، غیرمعمول است. شرکت چینی شیائومی 
سال گذشته در یک پرونده قضایی اعلام کرده بود سازمان جرایم مالی هند، مدیران این شرکت 
را به خشونت فیزیکی تهدید کرده است اما این سازمان، چنین موضوعی را تکذیب کرد.توییتر 
سال میلادی گذشته، در قراردادی به ارزش ۴۴ میلیارد دلار توسط ایلان ماسک خریداری شد.بر 
اساس گزارش رویترز، معاون وزیر فناوری اطلاعات هند گفت: دورسی و تیمش، مکررا قانون 
هند را نقض کرده اند. وی از ماسک نام نبرد اما افزود: توییتر از ژوئن سال ۲۰۲۲، تابع قوانین 

این کشور بوده است.

شناسایی ابعاد حیرت انگیز سیاهچاله ها 
سازمان فضایی ناســا به تازگی ویدئویی از مقایسه ۱۰ سیاهچاله پرجرم 
منتشر کرده است که نشان می دهد چگونه برخی از این سیاهچاله ها قادرند به 

سادگی کل کهکشان ما را در خود محو کنند.
سیاهچاله ها نقاطی در فضا هستند که گرانش در آن ها آنقدر قوی است که حتی نور نیز نمی تواند 
از کشش آن فرار کند. نقطه بدون بازگشت در اطراف سیاهچاله، افق رویداد آن سیاهچاله نامیده 
می شود و در حالی که ما نمی توانیم چیزی در داخل آن ببینیم، می توانیم در مورد سیاهچاله ها از 

آنچه در اطراف آنهاست مطالبی را درک کنیم.
بی اطلاعی ما از فرایند داخلی ســیاهچاله ها به این دلیل است که ماده با نزدیک شدن به 
سیاهچاله، شتاب می گیرد و انرژی ساطع می کند. این فرایند یک حلقه روشن در اطراف سیاهچاله 
ایجاد می کند و به دلیل نحوه پیچش فضا- زمان اجسام بزرگ، ما یک سایه در داخل این حلقه 
می بینیم که تقریباً دو برابر قطر خود سیاهچاله است.محققان تخمین می زنند، ۴۰ میلیارد میلیارد 
سیاهچاله در کیهان وجود دارد، اما سیاهچاله هایی که تاکنون کشف کرده ایم از اندازه نسبتا 
کوچک )سه برابر جرم خورشید( تا سیاهچاله های ابر پرجرم متغیر هستند که جرمی ده ها میلیارد 

بیشتر از خورشید دارند.
در این ویدئو سیاهچاله ها بر اساس اندازه سایه هایشان مرتب شده اند. کوچکترین سیاهچاله 
برجســته در مرکز کهکشانی به نام ۱۶۰۱+۳۱۱۳ قرار دارد و جرم آن ۱۰۰ هزار برابر خورشید 
اســت. سیاهچاله در مرکز کهکشان راه شــیری، Sagittarius A نام دارد و از نظر اندازه 
متوسط، برابر با جرمی حدود ۴.۳ میلیون برایر خورشید است.بزرگترین سیاهچاله این ویدئو، 
TON ۶۱۸، نام دارد و برابر با ۶۰ میلیارد خورشید است. سایه این سیاهچاله به قدری بزرگ 
است که نور یعنی سریعترین پدیده در کیهان، دو هفته طول می کشد تا از یک طرف آن به طرف 
دیگر برسد.برای درک بهتر این موضوع کافی است تصور کنید نور می تواند فاصله خورشید تا 

نپتون، دورترین سیاره منظومه شمسی را تنها در چهار ساعت طی کند.

ابداع رباتی که عرق می کند و نفس می کشد 
نخستین مانکن جهان که راه می رود، گرما تولید می کند، می لرزد و مانند 
انســان نفس می کشــد  به محققان کمک می کند مقاومت بدن در برابر 

موج های گرما را بررسی کنند.
محققان دانشگاه ایالتی آریزونا رباتی را باز طراحی کرده اند که پیش از این توسط شرکت های 
 ANDI پوشاک استفاده می شد تا قابلیت های گرمایی بدن انسان را ارزیابی کند.ربات مذکور
نام گرفته و مجهز به حفره هایی برای خارج شدن عرق مصنوعی و دما است و حسگرهای 
حرارت در ۳۵ نقطه سطح بدن مانکن قرار گرفته اند.ANDI دارای یک کانال داخلی نوین 
خنک کردن است. این نخستین مانکن گرمایشی مناسب برای فعالیت های خارج از فضای 
سرپوشیده است. به عبارت دیگر محققان اکنون می توانند از این ربات به عنوان یک مانکن 

تست برای بررسی دمای بیش از اندازه در صحرای آریزونا استفاده کنند.
جنی وانوس استادیار دانشگاه ایالتی آریزونا در این باره می گوید: نمی توان انسان ها را برای 
آزمایش در معرض گرمای طاقت فرسا قرار داد. اما مواقعی وجود دارد که می دانیم برخی افراد 
در چنین گرمایی در معرض خطر مرگ قرار دارند و هنوز هم به طور کامل درک نمی کنیم چه 

اتفاقی افتاده است. ANDI می تواند دراین زمینه به ما کمک کند.
 ANDI در تست های آزمایشگاهی محققان ربات را در فضایی به نام »اتاق گرم« قرار دادند و

در معرض باد، اشعه های خورشید و دمای ۱۴۰ درجه فارنهایت قرار گرفت.
بین آزمایش ها ربات دوباره تنظیم می شد تا مانند افرادی با وزن، سن و پارامتر های دیگر 

واکنش نشان دهد.
آنکیت جوشی رهبر مدلسازی این تحقیق درباره ANDI می گوید: وضعیت تولید گرمای 
بدن یک فرد دیابتی با فردی سالم متفاوت است. بنابراین می توان این اصلاحات را در مدل های 
شخصی سازی خودمان ایجاد کنیم.اتاق گرم نیز طوری ماژول بندی شده تا شرایط مختلف قرار 

گرفتن در معرض گرما در نقاط مختلف زمین را شبیه سازی کند. 

اخبار کوتاه 

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت به طرح های فناورانه واگذار شده به دانشگاه ها 
اشاره کرد و گفت: ۱۰۷ طرح فناوری به دانشگاه های علوم پزشکی سپرده شده است، 

هیچ طرحی نباید از قلم بیفتد.
دکتر یونس پناهی در نشست مجازی معاونین تحقیقات و فناوری دانشگاه های علوم پزشکی کشور با تاکید 
مضاعف بر تولید علم و فناوری، رشد تولید و مرجعیت علمی، تصریح کرد: انتظار می رود معاونین تحقیقات و 
فناوری شتاب تولید علم را مورد توجه ویژه قرار دهند.وی افزود: نمودارهای شاخص تولید علم به رغم اینکه نشان 
دهنده شتاب در تولید علم کشور است ولی باید به روند رشد و شتاب تولید علم در منطقه نیز توجه داشته و بر 
اساس آن برنامه ریزی مدون انجام داد. همانگونه که هر جا که خواسته ایم و اراده شده، هدف محقق شده است 
اینجا هم باید تمام توان کشور به کار گرفته شود.معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، با تاکید بر اینکه 
اصلاح روندهای نادرست باید در اولویت قرار گیرد، تصریح کرد: توجه به نیروی انسانی در این فرآیند می تواند 
مثمرثمر باشد. ضمن اینکه مباحث حمایت مالی نیازمند آشنایی با قوانین و زیرساخت هاست.پناهی با ذکر این 
نکته که هدف فعال سازی هیات علمی خاموش نیست، یادآور شد: بلکه هدف ما رشد کشور است و برای رسیدن 
به این مهم باید مشارکت همه جلب شود. باید آن عضو هیات علمی هم تمایل داشته باشد در غیر اینصورت تمام 
تلاش ها موقتی خواهد بود. ولی در این راه شایسته است افرادی که تلاش می کنند از سوی معاونین دانشگاه ها 
و وزارت بهداشت حمایت شوند. همینطور مشکلات و زیرساخت ها شناسایی و حل شوند. باید دید چرا عضو 
هیات علمی یا مرکز تحقیقاتی یا برخی پژوهشگاه ها در طول سنوات خاموش بوده اند. وی با بیان اینکه مقوله 
فناوری از ابتدا جزو برنامه های دولت سیزدهم قرار داشت است، تصریح کرد: طی سال های گذشته به رغم منابع 
محدود توجه ویژه ای به مسئله فناوری سلامت معطوف شده است چه از جهت برگزاری رویدادهای فناورمحور 
یا تکمیل زیست بوم فناوری و چه از طریق دادن امتیاز ارزشیابی و بودجه تمام توان به کار گرفته شده است.وی 
در ادامه به طرح های فناورانه واگذار شده به دانشگاه ها اشاره کرد و اظهار داشت: ۱۰۷ طرح فناوری به دانشگاه 
سپرده شده است، هیچ طرحی نباید از قلم بیفتد، انتظار می رود همه در زمان تعیین شده انجام و اجرا شود.معاون 
تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت در خصوص ارزشیابی دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی علوم پزشکی تصریح 
کرد: ارزیابی دانشگاه ها باید سالانه بازبینی شود قابل قبول نیست یک فرمت ارزیابی ۲۰ سال لحاظ شود. هر 
سال موضوعات و محورهای مختلفی حائز اهمیت است، ضمن اینکه پیشرفت علم و ابزارهای نوین در دسترس 
قرار می گیرد که می تواند مسیرهای جدیدی را ایجاد کند.پناهی بر ضرورت حضور معاونین تحقیقات دانشگاه ها 
در هیات جذب تاکید و عنوان کرد: پیگیری هایی انجام شده تا معاونین تحقیقات و فناوری دانشگاه ها در هیات 
جذب صاحب کرسی شوند البته در حال حاضر مشورت های لازم از سوی معاونین به اعضای هیات جذب داده 

می شود ولی شایسته است که به صورت رسمی کرسی اختصاص داده شود.

 107طرح فناوری به دانشگاه های
 علوم پزشکی سپرده شد

گروهی از محققان بین المللی مدعی شده 
اند رکورد جدید سرعت انتقال داده برای 
فیبر نوری اســتاندارد ابداع کرده اند که 
ضخامت آن کمتر از موی انسان و حاوی 

۱۹ هسته است.
تمام ترافیک اینترنت جهان از طریق فیبرهای نوری 
با ضخامت ۱۲۵ میکرون جابه جا می شوند و به این 
ترتیب قاره ها، مراکز ذخیره داده، برج های مخابراتی 

موبایل، ایستگاه های زمینی ماهواره و البته خانه و کسب وکارها را بهم مرتبط می کنند. برای توضیح بهتر 
ضخامت این فیبرها باید اشاره کرد قطر یک موی انسان ۱۲۰ میکرون است.در همین راستا گروهی از محققان 
استرالیا، ژاپن، ایتالیا و هلند از فیبر نوری حامل ۱۹ هسته استفاده کردند که هر هسته قادر به ارسال سیگنالی 
برای انتقال داده با سرعت ۱.۷ پتابیت برثانیه)Pbit/s( در کابل به طول ۶۷ کیلومتر بود. این رکورد معادل فراهم 
کردن اینترنت پرسرعت ۱۰ میلیون خانه با ظرفیت کامل است.هرچند از لحاظ فنی رکورد سریع ترین فرایند 
انتقال داده در سال ۲۰۲۲ میلادی توسط محققان اسکاندیناویایی با رقم ۱.۸۴پتابیت برثانیه ثبت شده، اما مدت 
زمان زیادی طول می کشد تا فناوری به کار رفته در آن وارد مرحله عملیاتی شود.سیمون گروس از دانشگاه مک 
کوایر در سیدنی می گوید: چند دهه تحقیق درباره فیبرهای نوری در سراسر جهان سبب شده این صنعت مرزهای 
انتقال داده از طریق فیبرهای جداگانه را وسیع تر کند و محققان از رنگ ها و قطب های مختلف، نور هماهنگ 
و ترفندهای دیگر برای دستکاری نور استفاده می کنند.کلید دستیابی به این سرعت انتقال داده، یک تراشه شیشه 
ای است که در فیبر نوری به کار می رود. تراشه مذکور در دانشگاه مک کوایر ساخته شده و مطابق استانداردهای 
جهانی براساس اندازه فیبر است و به این ترتیب به راحتی و بدون ایجاد تغییرات وسیع در زیرساخت به کار گرفته 
می شود. گروس در این باره می گوید: ما یک تراشه شیشه ای فشرده ابداع کردیم که الگوی راهنمای موج با 
کمک چاپ لیزری سه بعدی روی آن هک شده بود. این امر سبب می شود سیگنال ها به ۱۹ هسته جداگانه 
فیبر با میزان یکسان خسارت وارد شوند. روش های دیگر هسته های کمتری دارند و در نتیجه نور هدر رفت نیز 
بیشتر می شود و کارآمدی سیستم انتقال کاهش می یابد.بیشتر فیبرهای نوری فعلی دارای یک هسته هستند که 
چند سیگنال نوری را حمل می کند. این بدان معنا است که سرعت آنها به چند ترابیت برثانیه محدود است. البته 
می توان ضخامت فیبرهای نوری را افزایش داد، اما میزان انعطاف پذیری آنها کاهش می یابد و تغییر دادن شان 
نیز پر هزینه تر است.به گفته محققان کابل نوری ابداعی راه حلی ایده آل برای انتقال جریان بیشتر داده با هزینه 

کمتر است. آنها همچنین معتقدند فیبر با ۱۹ هسته در حوزه های مختلف کاربرد دارد.

ثبت رکوردی جدید در سرعت انتقال 
داده با فیبر نوری خیلی نازک

مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با بیان 
اینکه پنج هزار میلیــارد تومان به علت 
تاخیر در ابلاغ مصوبــه حداقل کارکرد 
یا همان مصوبه ۴۶۶ کمیسیون تنظیم 
مقررات وارد شــده، گفت: طی این دو 
سال علاوه بر یک دهه گذشته، به علت 
این تاخیرها به مخابرات زیان وارد شد 
و اکنون شــرکت مخابرات با مشکلات 

عدیده مالی دست و پنجه نرم می کند. 
مجید سلطانی با طرح این پرسش که این چگونه تنظیم گری است که ۵۰۰ میلیارد تومان یارانه از محل 
درآمد مخابرات به شرکت های FCP اختصاص یابد گفت: از خرداد ماه ۱۴۰۰ مصوبه ۴۶۶ شورای رقابت 

ابلاغ شد اما مسکوت ماند.
وی با بیان اینکه از ابتدای استقرار دولت سیزدهم، علی رغم همکاری بهتر نسبت به دولت قبل، مشکلات 
به دولت جدید انتقال داده شده است، اظهار کرد: مصوبه ابلاغی در ستاد تنظیم معلق ماند و در انتها عدد ابلاغ 

شده بر اساس صورت های مالی سال ۱۳۹۹، به مخابرات منتقل شد.
سلطانی گفت: شرکت مخابرات در این کشور کار و فعالیت انجام می دهد و بر طبق آن بر اساس مصوبات 
حق خود را می خواهد. بابت میانگین ۱۴۸۰۰ تومان، الحاقیه شماره ۴ از مخابرات گرفته شد که اجرای آن 

۶۵۰۰ میلیارد تومان پول می خواهد.
وی افزود: برابر قانون، برای شرکت اصل ۴۴ نمیتوان، قانونی را که بار مالی دارد به این شرکت بدون تامین 

منابع مصوب کرد که مجلس این کار را انجام داد.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران با اشاره به اینکه بسیاری از مشکلاتی که در جلسه مطرح می شود معلول 
 یک مشکل بزرگ است، اعلام کرد: یکی از الزامات تحقق شعار سال، ثبات اقتصادی است که در بیش از

 ۱۲ سال گذشته در بخش زیرساختی مخابرات از آن دریغ شده است.
طبق اعلام شرکت مخابرات ایران، سلطانی گفت: عدم توازن هزینه و درآمد در صنعت مخابرات موجب 
بی ثباتی اقتصادی شده است.مدیرعامل شرکت مخابرات ایران در نشست هم اندیشی و تقدیر از فعالان عرصه 
ارتباطات شرکت مخابرات ایران اظهار کرد: عدم توازن هزینه و درآمد در صنعت ارتباطات موجب بی ثباتی 
اقتصادی در حوزه مخابرات شده است.وی افزود: در صنعت ارتباطات و فناور اطلاعات ثبات به هم خورده و 

پیوست اقتصادی طرح های حوزه ارتباطی مراعات نمی شود.

زیان پنج هزار میلیارد تومانی مخابرات 
به دلیل تاخیر در ابلاغ یک مصوبه

ادامه از صفحه یک
تعیین سقف افزایش اجاره توسط شورای عالی  مسکن

مشاور وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تعیین سقف مجاز افزایش اجاره بها گفت: 
مجلس به شورای عالی مسکن این اختیار را داد تا در مواردی که بازار مسکن دچار 
اختلال است بتوانیم برای افزایش قیمت اجاره سقف تعیین کنیم. پیش از این سقف  
اجاره توسط ســران قوا و شورای عالی مسکن مصوب می شد ولی این ظرفیت 
قانونی به وجود آمد تا دولت بتواند با ابزارهای نظارتی و ضمانت اجرایی سقف اجاره 

بها را مشخص کند.
نوروزی درباره مبلغ وام ودیعه اجاره نیز بیان کرد: پیشنهاد دولت مبنی بر افزایش 
تا دو برابری سقف وام کمک ودیعه مسکن به تصویب نمایندگان مجلس رسید. بر 
این اساس سقف تسهیلات ودیعه مسکن در سال اول اجرای قانون مذکور در تهران 

۲۰۰، مراکز استان ها ۱۵۰ و سایر شهرها ۱۰۰ میلیون تومان خواهد بود.
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن یادآور شد: طرح کنترل و ساماندهی اجاره بهای 
املاک مســکونی که توســط نمایندگان مجلس به تصویب رسید حاصل کار 
کارشناســی حدودا شــش ماهه در کمیته های مختلف با همکاری وزارت راه و 
شهرسازی و کمیسیون عمران مجلس است که طرح خوبی است و ابزارهایی را به 
منظور  ساماندهی  بازار زمین، مسکن و اجاره بها در اختیار وزارت راه و شهرسازی 

قرار  می دهد.
نقش بنگاه های املاک در گرانی مسکن

در کلان شــهر تهران نیز طبق آمار ارائه شده حدود ۱۱ هزار بنگاه املاک مجاز 
و بیش از ۲ هزار بنگاه املاک غیرمجاز در حال فعالیت هستند؛ حال سؤال اصلی 
که در این بین پیش می آید این است که دلیل رشد قارچ گونه بنگاه های املاک 
در بسیاری از کلان شهرهای کشور از جمله تهران که بیشترین معضل مسکن 
مربوط به این کلان شهر است، چیست؟ بنگاه های املاک از چه مزایا و یا سودهایی 
بهره مند می شوند که راه اندازی بنگاه را حتی به صورت غیر مجاز به نفع خود دانسته 
و فارغ از مشکلاتی که ممکن است پیش بیاید نسبت به راه اندازی آن اقدام می کنند.
»فرشید ایلاتی« کارشناس حوزه مسکن با بیان اینکه مشاوران املاک به عنوان 
واسطه در بازار مسکن فعالیت دارند، گفت: بنگاه ها از فرایند معامله ذی نفع می شوند، 
پس به نفعشان است که معاملات را با ارقام بالاتری بر روی کاغذ آورده تا درصدی 

نیز که نصیبشان می شود، بیشتر باشد و بر همین اساس از این موضع همیشه در 
معرض اتهام هستند.

وی بیا بیان اینکه با این وجود، نقش بنگاه ها را در قیمت سازی را نمی توان تعمیم 
داد، افزود: در برخی از مناطق یک ســری از دفاتر املاک تحرکاتی دارند، به این 
صورت که در این دفاتر یک تعداد سرمایه گذار وجود دارند که با مسئول املاک زد و 
بند و تبانی داشته که املاک خوش قیمت را سریع به سرمایه گذاران معرفی می کنند، 
در واقع وجود درآمدهایی در این بین به دلیل نوسانات بازار و یا وجود املاک خوش 

قیمت سبب شده تا شاهد ایجاد شبکه و زنجیره ای فاسد باشیم.
این کارشناس مسکن با بیان اینکه نظام نبود نظام مالیاتی درست سبب شده تا 
شاهد رانت ها و سودهای بزرگی در این بخش باشیم، اظهار داشت: وجود این رانت ها 
و زد و بندها باعث شده تا امروز شغل بنگاه داری جذاب تر شود، به این معنی که دفتر 
مشاور املاک شاید به ظاهر از معاملات خود درصد می گیرد؛ اما در واقع درآمد اصلی 

آنها از زد و بند و معاملات تو در تو است.
ایلاتــی افزود: اینکه پردیس حدود ۴۰۰ هزار نفر جمعیت دارد و بیش از ۲ هزار 
و ۶۰۰ بنگاه املاک غیر مجاز شناسایی می شود، نشان از جذابیت بنگاه داری به 
دلیل همین رانت ها و زد و بندهایی اســت که به خاطر نبود نظام مالیاتی درست 
و کنترل این نقل وانتقال ها صورت می گیرد.وی زدوبند مشاوران املاک با مالکان، 
ورود بنگاه ها به ساخت ساز و خرید خانه های خوش قیمت و عرضه آن با قیمت 
بالاتر را از دیگر جذابیت های ایجاد بنگاه املاک عنوان و تصریح کرد: در کشوری 
مانند آمریکا یک مشاور برای خرید و مشاور دیگری برای فروش معرفی می شود 
که البته نیاز به زیرساخت دارد، اما در کشور ما همیشه این تبانی بین مالکین و دفاتر 
وجود داشته و املاک ها باتوجه به اینکه مستأجران همیشه ثابت نیستند هوای مالک 

را داشته و سعی کرده تا قیمت ها را به نفع مالک اعلام کنند.
کاهش کمیسیون بنگاه ها متناسب با حجم قراردادهای مسکن

بر اســاس طرح ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی که در مجلس بررسی 
می شود، حق الزحمه مشــاوران املاک متناسب با حجم قراردادها در هر منطقه 
جغرافیایی به صورت پلاکانی کاهش می یابد و سقف تعرفه در هر معامله با همکاری 

وزارتخانه های شهرسازی و صمت به تصویب می رسد.
موضوع حق الزحمه مشــاوران املاک از مباحث مورد مناقشــه اســت. برخی 

کارشناسان و نمایندگان مجلس وابستگی نرخ کمیسیون بنگاه ها به قیمت مسکن را 
عاملی برای تلاش مشاوران در جهت افزایش قیمت مسکن می دانند.

بر این اســاس نمایندگان مجلس در قالب مــاده ۱ طرح دوفوریتی »کنترل و 
ســاماندهی اجاره بهای املاک مســکونی« که امروز با ۱۸۰ رای موافق، ۲ رای 
مخالف و ۱۰ رای ممتنع با تدوین آیین نامه نحوه تعیین تعرفه حق الزحمه با همکاری 

وزارتخانه های راه و شهرسازی، صمت و سازمان امور مالیاتی موافقت کردند.
براســاس ماده ۱ این طرح؛ وزارت راه و شهرســازی موظف است با همکاری 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان امور مالیاتی، آیین نامه نحوه تعیین تعرفه 
حق الزحمه مشــاورین املاک را بر مبنای درصدی از ارزش معاملاتی و اجاری 
املاک موضوع ماده )۵۴( و )۶۴( قانون مالیاتهای مستقیم مصوب ۳/  ۱۲/ ۱۳۶۶ 
با اصلاحات و الحاقات بعدی آن، تناسب تعرفه با میانگین سالانه حجم قراردادهای 
به ثبت رسیده در هر منطقه جغرافیایی به صورت پلکانی نزولی و تعیین سقف تعرفه 
قابل دریافت در هر معامله حداکثر دو ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون، تهیه 

نماید و به تصویب هیات وزیران برساند.
تبصره ۱- حق الزحمه مربوط به هر یک از خدمات مشاورین املاک توسط سامانه 
ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور محاسبه و به صورت خودکار در قراردادها 
و مبایعه نامه ها درج می شود. مشاورین املاک موظفند حق الزحمه را صرفاً براساس 
مبلغ محاسبه شده توسط سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور و به وسیله 

دستگاه های کارتخوان متصل به سازمان امور مالیاتی اخذ نمایند.
تبصره ۲-  تحصیل هرگونه وجه یا مالی که فاقد مشــروعیت قانونی باشد از 
طرفین بیع به هر ترتیب یا تحت هر عنوان همچون حق التحریر یا حق الزحمه 
ثبت قرارداد و یا مشــاوره در سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور یا 
هرگونه سوءاستفاده، جرم محسوب و مرتکب وفق احکام محاکم و تعزیرات علاوه 
بر استرداد وجه به طرفین معامله، جریمه ای معادل ۲برابر وجه دریافتی به ازای هر 
معامله و همچنین در دفعات اول تا سوم بترتیب سه، شش و دوازده ماه از فعالیت 
تعلیق و در تخلف بعدی مجوز فعالیت وی ابطال و تا ده ســال از فعالیت در این 

صنف محروم می شود.
تبصره ۳-  وزارت راه و شهرسازی موظف است با همکاری وزارت کشور، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت دستورالعمل نظارت و شاخصهای رتبه بندی مشاورین 

املاک و سکوهای )پلتفرم های( معرفی شده در این قانون را ظرف مدت سه ماه 
پس از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه و ابلاغ نماید.

تبصــره ۴-  وزارت صنعت، معدن و تجارت موظف اســت گزارش نظارت بر 
فعالیت مشــاورین املاک وسکوها )پلتفرم ها( و همچنین رتبه بندی مشاورین 
املاک بر اســاس شــاخص های اعلامی وزارت راه و شهرسازی شامل رعایت 
ضوابط و مقررات قانونی و صنفی، گزارش های نظارتی ثبت شده در سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات کشور، توان فنی و تخصصی در حوزه معاملات زمین، 
ســاختمان مسکونی، تجاری و سایر کاربری ها و رضایت طرفین معاملات را به 
صورت دوره های سه ماهه و به تفکیک کشور، استان و شهرستان در اختیار وزارت 
راه و شهرسازی جهت درج در سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور به 

نحوی که برای عموم قابل دسترس باشد، قرار دهد.
قیمت سازی در بازار مسکن تمام می شود؟

ولی الله بیاتی پیشــنهاد اصلاح در تبصره ۴ ماده ۱ را مطرح کرد تا نظارت بر 
معاملات زمین، ساختمان مســکونی، تجاری و سایر کاربری ها نیز اعمال شود 
که نمایندگان بــا ۱۳۲ رأی موافق، ۲۸ رأی مخالف و ۱۰ رأی ممتنع از مجموع 

۲۳۹ نماینده حاضر با این پیشنهاد موافقت کردند.
بنابراین گزارش، سال هاست که درخصوص عملکرد برخی مشاوران املاک که 
به گرانی مســکن دامن می زنند و هم چنین سایت ها و پلتفرم های فعال در بازار 
مسکن بحث و تبادل نظر می شود. یکی از چالش هایی که در این حوزه وجود دارد 
قیمت گذاری های بعضا بدون قاعده است. به  طوری که در مواردی دیده می شود 
قیمت یک آپارتمان به مراتب بیش از نرخ متعارف منطقه در سامانه های فروش 

مسکن عرضه می شود.
 ـرییس جمهور بر لزوم نظارت بر عملکرد سکوهای  به تازگی سیدابراهیم رییسی 
ارتباطی به منظور جلوگیری از سوداگری و قیمت سازی در بازار مسکن و اجاره بها 

تاکید کرده است.
دولت از اوایل ماه جاری برخورد با مشــاوران  املاک فاقد مجوز و کســانی که 
مرتکب تخلف می شوند را آغاز کرده است. در حال حاضر برخوردهای تعزیراتی در 
شهرهای تهران، پردیس و پرند در حال انجام است. البته مسئولان اتحادیه املاک، 

نقش مشاوران را در نوسانات بازار مسکن بی تاثیر می دانند.

پایان قیمت سازی در بازار مسکن
»امروز« در مورد سازوکارهای جلوگیری از معاملات سفته بازی گزارش می دهد

طبــق یک بررســی جدیــد، از هر 
۱۰ شــرکت آلمانی، بیــش از یک 
شرکت، قربانی حمله سایبری در سال 
۲۰۲۲ شــده و جنگ اوکراین باعث 
افزایش حملات هــک در بزرگترین 

اقتصاد اروپا شده است. 
در نظرسنجی که از سوی انجمن آژانس های 
بازرسی فنی و دفتر امنیت اطلاعات فدرال آلمان 
انجام شــد، ۱۱ درصد از شــرکت های آلمانی، 
رخنه امنیتی فناوری اطلاعات را در سال ۲۰۲۲ 

گزارش کردند که نشان می دهد حدود ۵۰ هزار حمله سایبری انجام شده است.
در میان شــرکت های آلمانی که در این نظرسنجی شرکت کردند، ۵۸ درصد 
اعلام کردند ریســک امنیت سایبری فزاینده را پس از حمله نظامی روسیه به 

اوکراین ثبت کردند. این خطر به خصوص برای 
شرکت های بزرگتر، بخش دولتی و شرکت های 

بخش درمانی، شدیدتر بوده است.
ایــن نظرســنجی نشــان داد ۵۵ درصد از 
شــرکت هایی که هدف حمله ســایبری قرار 
گرفته اند، امنیت ســایبری خود را در برابر خطر 

بالاتر حمله هکرها، تقویت کرده اند.
بر اساس گزارش بلومبرگ، یوهانس بوزمان، 
رئیس انجمن آژانس های بازرسی فنی اظهار کرد: 
علاوه بر جنگ اوکراین، تحولات در زمینه هوش 
مصنوعی مولد هم باعث تشدید ریسک امنیت سایبری شده است. اشتباهات و 
فرمولاسیون هایی که باعث می شد ایمیل های فیشینگ به راحتی قابل تشخیص 

باشند، دیگر به زودی وجود نخواهند داشت.

دولت چین می گوید: درحال ساخت بزرگ ترین سامانه صدور 
هشدار براثر زلزله در دنیاست که می تواند از خرابی ها و تلفات 

بکاهد.
چین درحال توسعه بزرگ ترین سامانه هشدار زودهنگام زلزله )EEWS( در 
جهان است که می تواند از اطلاعات ۱۵ هزار ایستگاه نظارتی، سه مرکز ملی، ۳۱ 
مرکز استانی و ۱۷۳ مرکز شهری استفاده کند. این سامانه که قرار است تا پایان 
۲۰۲۳ تکمیل شود، می تواند زمین لرزه ها را در سریع ترین زمان ممکن شناسایی 
و پیام های هشدار را ارسال کند.رئیس سازمان لرزه نگاری چین )CEA( اعلام 
کرد که کار اصلی ساخت این سامانه تکمیل شده است و پیش بینی می شود که 
EEWS تا پیش از پایان امسال عملیاتی شود. این سامانه زلزله ها را پیش بینی 
نمی کند، درعوض با استفاده از داده هایی که دریافت می کند، می تواند به صورت 
فوری زمین لرزه ها را تشخیص دهد و پیش از بروز خرابی هشدار ها را صادر کند.

سامانه هشدار زودهنگام زلزله به سرعت متوجه می شود که محل وقوع لرزش 

کجا و بزرگی آن چقدر است. درنتیجه مراکز پردازش داده می توانند هشدار ها را 
صادر کنند و به شهروندان خبر دهند تا در نقاط امن پناه بگیرند.البته این سامانه 
برای کسانی که در کانون زلزله زندگی می کنند، چندان فایده ای نخواهد داشت، 
اما می تواند برای نقاط دورتر مفید باشــد. EEWS حتی می تواند از مرگ و 

صدمه دیدن شهروندان جلوگیری کند و مانع از وقوع بخشی از خرابی ها شود.
»وانگ تون«، رئیس یکی از آزمایشگاه های هشدار زودهنگام زلزله در استان 
سیچوان چین، می گوید زلزله ترکیه-سوریه به ما یادآوری کرد که باید به دنبال 
راه اندازی شبکه ای برای صدور هشدار های زودهنگام در سراسر جهان باشیم. 
چین با تجربه ای که در زمینه ســاخت این ســامانه ها دارد، می تواند تجربه و 
فناوری های خود را در این زمینه در اختیار جامعه جهانی بگذارد.وانگ می گوید: 
سامانه های هشــدار زودهنگام می توانند نرخ مرگ ومیر را تا حدود ۳۰ درصد 
کاهش دهند. چین از دهه ۱۹۹۰ در حوزه توسعه شبکه های EEWS فعال 

شده و در برخی مناطق پرخطر سامانه هایی را راه اندازی کرده است.

حملات سایبری به شرکت های آلمانی افزایش یافت  چین به دنبال ساخت سامانه هشدار زودهنگام زلزله 

وزیرارتباطات وفناوری اطلاعات گفت: بیش از ۱۵۰ کیلومتر 
فیبرکشــی دریایی برای اتصال جزایر همیشه ایرانی خلیج 

فارس انجام شده است.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات وفناوری اطلاعات در یکی از پیامرسان های 
بومی گفت: یکی از اقدامات ۲۰ ماه گذشته، اتصال جزایر همیشه ایرانی خلیج 
فارس از طریق فیبر نوری به سرزمین اصلی است تا هموطنان عزیز در این 

جزایر از ارتباطات پایدار و با کیفیت برخوردار شوند که برای این کار بیش از 
۱۵۰ کیلومتر فیبرکشی عمدتاً دریایی و با استفاده از توان شرکتهای دانش بنیان 

داخلی انجام شده است.
گفتنی است، طرح عملیاتی اتصال فیبر نوری جزایر ابوموسی تنب کوچک 
و تنب بزرگ به بندر لنگه به طول ۱۲۰ کیلومتر انجام واتصال فیبر دریایی 
جزیره کیش وهندورابی به طول ۳۰ کیلومتر با تلاش متخصصان و تحت 

حمایت ونظارت شرکت ارتباطات زیر ساخت در روز جهانی ارتباطات به بهره 
برداری رسید.

همچنین از دستاوردهای این طرح عملیاتی می توان به افزایش بیش از ۱۰ 
برابری سرعت وظرفیت و اجرای آن با هزینه کم نسبت به مشابه خارجی، 
رونق وشکوفایی جهت سرمایه گذاری، اتصال امن و پایدار و عبور از ارتباط 

رادیویی پر اختلال در شرایط بد جوی ورطوبت جزایر سه گانه اشاره کرد. 

وزیر ارتباطات خبرداد؛ 

اجرای بیش از 150کیلومتر فیبرکشی دریایی اتصال جزایر خلیج فارس


